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Opsamling på dialogmøde 2022  
Socialtilsyn Midt og DASSOS repræsentanter 
 
 
 
Mødedeltagere: 
Fra Socialtilsyn Midt: Ulla B. Andersen (Tilsynschef) og Peter Sinding Poulsen (Silkeborg Kommune) 
 
Fra DASSOS: Jesper Thyrring Møller (DASSOS formand), Ann-Britt Wetche (Region Midtjylland),   
Lone Rasmussen (Skanderborg Kommune), Lotte Henriksen (Aarhus Kommune) og Maria Eeg Smidt    
(Fælleskommunalt Social- og Sundhedssekretariat) 
 
 

Referat  
 

 
 1. Status fra tilsynet 

Drøftelse af betydningen af ændringerne i lov om socialtilsyn og lov om social service, som skal styrke soci-
altilsynets muligheder for at føre et mere ensartet og effektivt tilsyn, og styrke det økonomiske tilsyn 
  
Ulla B. Andersen præsenterede de væsentligste ændringer, der følger af den nye lov om socialtilsyn. På det 
kommende DASSOS møde 15/9 deltager Ulla med et punkt om tilsynets takster og årsrapport. Det blev af-
talt, at præsentationen af lovændringer sendes til DASSOS som bilag til punktet, og at Ulla kort skitserer de 
væsentligste punkter på DASSOS mødet. 
  

 
 2. Dialog om oplevelsen af samarbejdet 

Fra kommunal side var der lagt op til en opfølgende drøftelse af temaerne fra sidste års dialogmøde.      
 
Hvordan oplever vi gensidigt at samarbejdet har udviklet sig i forhold til: 
• Det gode samarbejde og dialog. Enighed om at der opleves godt samarbejde og dialog. 
• Rådgivning og faglig sparring i forbindelse med tilsyn. Opleves i positiv udvikling. 
• Ensartethed blandt tilsynskonsulenterne. Fortsat et udviklingspunkt i tilsynet. Kommunerne opfordres til 

at melde ind til Ulla, hvis der opleves uforholdsmæssig forskel i konkrete sager. Kommunerne oplever 
det positivt, når konsulenterne er mere specialiserede. 

• Tilgang i tilsynet, fx anvendelsen af triangulering som metode. Enighed om at det er et vigtigt at tilsynet 
sikrer, at væsentlige vinkler og nuancer fremgår af tilsynsrapporten. Dialogen i forberedelses- og hø-
ringsprocessen er vigtig.  

 
Drøftelse af ønsker og spørgsmål fra DASSOS i forhold til: 

• Tilsynets afrapporterings skema. Ulla gjorde opmærksom på, at socialtilsynene har en løbende drøftelse 
med Socialstyrelsen om det uhensigtsmæssige i, at lave scorer kan give misvisende rapporter, når vari-
able ikke er relevante. Det har ført til mindre justeringer i afrapporteringsskemaet, men det er fortsat et 
tema. Kommunerne må gerne skrive i partshøringssvaret/kontakte afdelingsleder, hvis de undrer sig 
over irrelevante scorer. Samtidig gør Ulla opmærksom på, at tilsynet sender rapporterne til driftsherrerne 
i 2 udgaver, hvor den ene kun omfatter de forhold, der er berørt i det pågældende tilsyn. 
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• Årsplan for tilsynets besøg. Det kan ikke lade sig gøre at offentliggøre en årsplan for tilsynsbesøg, idet 
de tilbud, der ikke vil være at finde i planen, dermed inddirekte vil være orienteret om, at de får uanmeldt 
besøg. Tilbuddene varsles 4-6 uger før tilsynsbesøg, og kommunerne er velkomne til at kontakte tilsynet 
ved spørgsmål om planlægningen. 

• Oplevede udfordringer med midlertidige godkendelser på børneområdet. Gælder alene ved væsentlige 
ændringer og tilsynet har rettet det pr. 1. februar 2022. Kommunerne kan kontakte Ulla, hvis der fortsat 
opleves udfordringer. 

• Økonomisk tilsyn - ønske om en mere konsistent tilgang, dvs. en ensartet behandling af budgetterne år 
for år. Tilsynet behandler budgetterne så hurtigt de kan. Generelt opfordres kommunerne til at sende 
budgetterne ind så hurtigt så muligt. At godkendelsen ofte først falder i starten af det efterfølgende år, 
følger af, at tilsynet skal have budgetterne senest den 15. november, og først derefter kan lave det øko-
nomiske tilsyn.   
 

  
 3. Afrunding og aftaler 

Alle parter er optaget af hvad den kommende specialeplan får af betydning og hvilke roller og rammer, vi 
kommer til at arbejde ind i. Det bliver et tema vi kommer til at beskæftige os med i rammeaftalesamarbejdet. 
Det blev aftalt, at der tages initiativ til et særskilt møde i DASSOS regi sammen med Socialtilsynet og Social-
styrelsen, når der er indgået politisk aftale om det specialiserede socialområde og specialeplanlægning.  
  
Udfordringer ift. rekruttering af personale og betydningen for kvalitetsarbejdet blev drøftet. 
 
På mødet blev også drøftet problematikker omkring magtanvendelser. DASSOS vil i den kommende ramme-
aftale nedsætte en gruppe, der kommer til at arbejde med ”policy” på socialområdet. Her vil magtanvendel-
ser blive et centralt tema. Det blev aftalt at samle eksempler på uhensigtsmæssige konsekvenser og udfor-
dringer, der følger af den nuværende lovgivning ift. magtanvendelser (f.eks. i forhold til bespænding). Ek-
semplerne vil også kunne indgå i en drøftelse i regi af KL’s Koordinationsforum.  
  
Det blev aftalt, at vi fastholder de årlige dialogmøder – og således mødes igen op til sommerferien 2023.  
Det fælleskommunale sekretariat tager initiativ til mødeplanlægningen. 

 
  

 4. Evt. 
 
 

 


